
 

 

 

Acta de la Reunió de la Comissió Consultiva del Parc del Garraf 
Videoconferència per Microsoft Teams, 4 de maig 2021 

 

 
ACTA 

 
Reunió de la Comissió Consultiva 

del Parc del Garraf 

 

 

 

 
Data:  Dimarts, 4 de maig de 2021 
Hora:  17.00 h   Reunió de la Comissió Consultiva 
Lloc: Microsoft Teams   
 

  

 
 
Presideix la reunió:  Sra. Joana Barber Rosado 
 
Secretari:   Sr. Santi Llacuna i Claramunt 
 

Ordre del dia: 

 

 
1.  Lectura i aprovació, si escau, de l’acta de la reunió 

anterior. 

2.  Informe de gestió 2020. 

3.  Donar compte del Mapa de Camins d’Activitats 
Organitzades ( MACAO) 

4.  Torn de paraules. 

 
 

 
 
Desenvolupament de la sessió 

 

S’inicia la reunió a les 17.00 hores. 
 
La Sra. Joana Barber, Cap de l’Oficina Tècnica de Parcs Naturals i presidenta de 
la Comissió Consultiva del Parc del Garraf, valora positivament poder realitzar 
aquesta reunió, i agraeix a tothom la seva presència, també comenta que aquesta 
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reunió serà gravada perquè així  quedarà constància dels continguts per poder 
realitzar l’acta.  Excusa la assistència del Diputat que al final no ha pogut assistir-
hi. 
 
 
1. Lectura i aprovació, si escau, de l’acta de la reunió anterior. 

  

S’acorda aprovar l’acta de la darrera reunió celebrada el dia 4 de novembre de 
2020 en la aplicació Microsoft Teams, la Sra., Joana Barber, dona per aprovada 
l’acta de la reunió anterior. 
 
 
2. Informe de gestió 2020 

 

A continuació pren la paraula el Sr. Santi Llacuna qui comenta que penja la 
presentació per anar seguint els punts de l’ordre del dia, dona les gràcies a tot 
l'equip del Parc del Garraf, i els que estan avui també en aquesta comissió ja que 
amb el suport que ens han donat s’ha pogut tirar endavant, tot i la pandèmia,  la 
major part per no dir totes les activitats que teníem previstes. El parc no ha deixat 
de funcionar, tot i el confinament,  i ha acabat sent una vàlvula d’escapament per 
la població i d’aquesta manera poder conèixer aquest espai natural que tenien a 
prop de casa seva. 
 

Vers la coordinació amb entitats i institucions un dels punts més important ha 
estat la coordinació amb els ajuntaments, així com la campanya,  Civisme als 
Parcs, i s’ha vist que a diferència del 2020 on hi va haver  gent que va fer alguna 
bretolada enguany la gent  ha estat més respectuosa. 

Amb les societats de caçadors i la Federació Catalana de Caça s’ està treballant 
en la redacció d’un manual de bones pràctiques i de com executar l’activitat de 
cacera dins de l'espai natural. Recorda que l’any passat lamentablement  hi va 
haver la mort d'un dels cavalls de la Fundació Miranda al Garraf i això juntament 
amb altres accidents que es van  donar no només el Parc del Garraf sinó a tot 
Catalunya,  mereix la pena que en aquests espais tan freqüentats i on a la vegada 
es duu a terme la cacera es puguin establir uns protocols de compatibilitat. 

També hem engegat la campanya de prevenció d’incendis conjuntament amb 
bombers per poder disposar de l’helicòpter present els darrers anys. Amb els 
companys de la Generalitat hem coordinat com executar les franges de protecció i  
construcció de dues basses. 

Conjuntament amb els Mossos d'Esquadra i agents rurals es portaran a terme 
controls de circulació motoritzada això ja s’havia  parlat anteriorment ja que 
algunes entitats s'havien queixat de les motocicletes que no passaven pels llocs 
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on havien de fer-ho. S’organitzaran aquests petits controls perquè els 
motociclistes siguin més respectuosos vers la resta de visitants Parc. 

Pel que fa a la conservació  cal destacar la velocitat en que es duu a terme el 
segellat del dipòsit controlat de la Vall d'en Joan. S'han pogut construir unes 
basses naturalitzades per a la fauna amb un resultat espectacular amb l’aparició 
de gran quantitat d’amfibis, ocells limícoles i altres espècies que venen a aprofitar 
aquest oasi i on poden fer una petita parada en aquest  entorn. Tota aquesta part 
superficial i fantàstica en quant a paisatge d’espai obert durant el segellat i 
impermeabilitzat d’aquestes 64 hectàrees contrasta amb la contaminació d’avencs 
del voltant degut al gas que s’està generant amb la descomposició de les 
escombraries que hi han a sota del segellat. La  generació d’aquest biogàs va a 
parar a alguns avencs més propers a la zona sobretot la zona del Campgras.  
Arran d’aquest fet conjuntament amb l’AMB i la Federació Catalana 
d’Espeleologia hem intensificat  la publicitat i informació d'aquest fet. El seguiment 
de la qualitat  de l'aire d'aquests avencs es porta a terme conjuntament des del 
Parc amb la Federació Catalana d'Espeleologia mitjançant la cessió de diversos 
detectors de gasos per mesurar. Aquests detectors també estan a la Pleta  a 
disposició de qualsevol espeleòleg per poder portar el seu control abans de baixar 
a un avenc. Aprofitant la col·laboració amb la Federació hem aconseguit  i 
impulsat que la gent que vagi a fer espeleologia sobretot en aquesta zona del 
Campgràs abans d’anar-hi consulti la pagina web per saber quines són les 
condicions de cadascun d'aquests avencs. 

Informa que l’any passat es va instal·lar l’estació acústica a la zona de Mas 
Vendrell i avui estaven acabant de fer els preparatius per a la comunicació, serà 
molt interessant poder veure o escoltar des de qualsevol ordinador el que està 
succeint al Parc sobretot els sons dels ocells presents en aquest entorn. La part 
més interessant és que al tenir-ho connectat de dia i de nit, els ocells nocturns  
també es poden escoltar. S’ha fet una campanya important amb la col·locació de 
caixes-niu sobretot per una espècie que també s’hauria de potenciar en aquest 
espai com és el xot.  

Recorda també que fa uns quinze anys es va executar un viaducte de 
comunicació per millorar la permeabilitat de la zona d’ampliació del Parc a l'antiga 
carretera C-15 que va de Vilanova  fins a Canyelles on es van fer una sèrie de 
plantacions arbòries i arbustives amb una pantalla de fusta, però que el 
vandalisme va fer que en pocs mesos no hi quedés res  i ara el que tenim ja 
contractat és fer una nova plantació amb voluntaris de la xarxa de parcs. 

S’està fent com cada any amb els guardes del Parc el seguiment  de la migració a 
la tardor i també s’ha col·locat un emissor a una altra parella  d’àliga cuabarrada i 
es poden seguir les 24 hores i ens permet veure què passa en cada moment i 
d’aquesta manera conèixer millor quins son els llocs per on es mouen, on van a 
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alimentar-se, on es refugien.  

També es continua el seguiment de flora amenaçada com és la Sucovia i d’altres 
espècies a través del programa SEFA. 

Altres seguiments que es porten a terme són la restauració de pedreres on els 
projectes ja no acaben omplint les pedreres ja explotades sinó que es deixen 
moltes parets verticals perquè puguin ser ocupades per espècies rupícoles i altres 
rapinyaires com pot ser el duc o el falcó que també aprofiten aquest entorn. 
També es continua amb la reintroducció de la tortuga mediterrània i enguany s’ha 
encarregat un estudi de viabilitat d'aquesta espècie i valorar si cal reintroduir més 
exemplars o amb els exemplars que hi ha en aquest moment ja és viable la 
recuperació. 
S’està duent a terme la restauració de basses a la zona de Vilanova conjuntament 
amb el grups conservacionistes del territori i altres socis col·laboradors i 
coneixedors de l'entorn. També amb l'ajuntament de Vilanova s’està treballant per 
regular alguns accessos  especialment a la zona de Vilanova on  hi ha molts vials 
que estan oberts.  
Del projecte Stonewalls for Life de murs de pedra seca el nostre Diputat va veure 
la oportunitat de crear una escola de margers ja que al territori del Garraf hi ha 
moltes associacions que hi estan treballant . S’Intentarà incloure aquesta escola 
en algun programa de formació professional. L’alcaldessa de Canyelles està 
interessada en poder donar aquesta formació en el centre Masia Llacunalba que 
s’està restaurant. 
 
Comenta també que la col·laboració amb agents rurals ha estat clau per poder 
desequipar moltes de les vies d’escalada que estaven en llocs propers a zones de 
nius especialment de l’àliga cuabarrada.  
 
Pel que fa a les plagues explica que la processionària és una espècie molt evident  
a finals d'hivern i principis de primavera  quan fan les típiques bosses de seda, 
aquest any s’havia apostat per no fer cap tipus de tractament ni amb bacillus 
thuringensis però en alguns punts les molèsties als visitants i als mateixos 
residents de la zona propera a la Plana Novella ha fet que haguéssim d’intervenir i 
treure algunes d'aquestes bosses de manera manual per evitar els efectes 
adversos que podrien tenir vers les persones. L’altra espècie  que ens preocupa 
moltíssim és la paysandisia afectant al margalló sobretot a la zona de Can Pere de 
la Plana on les larves  d'aquesta espècie el que fan és minar l’ull de la palmera.  
L’origen de l’aparició al Parc segurament és d’algun exemplar de palmera de viver  
d’alguna de les urbanitzacions properes. Actualment hi ha un altre focus  a la zona 
de Can Liona on es van plantar unes palmeres de l’espècie  Washingtonia també 
provinents de viver i és molt possible que sigui el focus originari d'aquestes larves. 
S’ha treballat conjuntament amb tècnics de protecció dels vegetals de la 
Generalitat amb qui s’està fent tot el procés d’arrencar i cremar els margallons 
afectats. La veritat és que  preocupa molt que es pugui anar estenent pel Parc 
perquè de margallons n’hi ha molts. 
S’està fent el seguiment marí per conèixer i tenir dades del seu estat i  per poder 
algun dia aconseguir tenir informació de cara al futur Parc Natural marítimo-
terrestre.  
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S’han començat a arranjar diferents pistes del parc concretament de Can Camps a 
Quatre Camins, després Can Lluçà a Campdàsens, i d'aquí un mes podrem fer 
també la de Plana Novella fins a Sitges. Els imports son de 40.000 euros el primer 
bloc i 18.000 euros el següent. S’ha encarregat ja la redacció del projecte executiu 
de la estabilització de talussos del Rat Penat a Plana Novella. 
També el Castell Vell d'Olivella ha estat motiu de restauració, amb diferents 
subvencions.  
Pel que fa a l'ús social destacar que ja està executada la senyalització de l’itinerari 
solar, ha tingut molt èxit i a més a més ha sortit en diferents programes de 
televisió. És un itinerari que permet  caminar per la muntanya i poder anar 
descobrint els diferents planetes dels sistema solar. En quan a la zona de 
Bruguers hem hagut d’actuar molt ràpid sobretot a l’Arc de Bruguers  perquè   
moltíssima gent anava a fer-se fotografies posant en risc tant la conservació 
d’aquest element com per la seva pròpia seguretat. La senyaletica que es 
col·locarà també conjuntament amb l'Ajuntament de Gavà s’ha retardat  molt per 
temes de permisos dels propietaris. Es posaran el rètols que il·lustraran el 
recorregut de Bruguers fins l’ Eramprunyà, destacant la flora, la fauna i l’entorn.  
S’han fet diferents xerrades en els instituts dels municipis del parc per part de la 
Sofia Cap d’Unitat d’Ús Social. 
 
A l'Observatori astronòmic hi ha moltíssima gent que va a veure els estels per la 
nit on fan diferents activitats, i ara s’ha col·locat a l’exterior de l’equipament un 
suport per instal·lar el telescopi i poder observar des de l'exterior el cel. Aquesta 
millora també compta en ser accessible per cadira de rodes. 
 
S’ha signat un conveni amb l'ajuntament de Sant Pere de Ribes com a municipi 
saludable incorporant l’activitat de banys de bosc. 
 
En l’apartat  del desenvolupament comentar respecte a les subvencions que entre 
aquest mes de maig i juny es faran les sol·licituds per les subvencions de l'any 
2022 i al novembre ja estarà resolta la convocatòria. L’obra ha de ser executada al 
2022. 
Hi ha dos convenis a destacar un d'ells que es signarà ara properament amb la 
Fundació Miranda i ens ajudarà per enfortir aquest projecte dins del parc tant a 
nosaltres com a la pròpia Fundació de cara a donar-li més visibilitat. L’altre  
conveni és amb la Fundació Miquel Agustí que finalitza enguany,  conegut com el 
projecte de la col brotonera  o espigalls on s’ha aconseguit una varietat d'espigall 
del Garraf i ara es tracta de poder donar una certificació de qualitat Europea com 
ja fa uns anys es va fer amb els calçots de Valls.  
Respecte al Projecte Stonewalls for Life ja es va parlar  en la darrera Comissió 
que era un projecte amb col·laboració amb un equip italià del Parc de Cinqueterre 
i altres espais propers d’Itàlia. La zona d’estudi era  d’unes 300 hectàrees de 
Propietat pública a Can Grau. Les dues actuacions importants del projecte que es 
faran serà la replicabilitat al parc del Garraf del que es faci al  parc italià  i després 
l’altre part del projecte és  aconseguir que els murs de pedra seca esdevinguin 
una eina d’adaptació al canvi climàtic. Està clar  que molts d'aquests murs de 
pedra seca si estan en bones condicions poden aguantar molt més la humitat i en 
moments de fortes pluges poden evitar que se xaragallin  i a la vegada poden ser 
el refugi de moltes espècies que s'hi amaguen. Des dels ajuntaments treballen 
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amb els plans d'acció d'energia sostenible i canvi climàtic  (Paesc),  amb 
col·laboració amb personal de l’Àrea d’Acció Climàtica de la Diputació i es va 
veure l’oportunitat que els murs de pedra seca puguin ser motiu per tenir en 
compte dintre d’ aquests plans d’acció. 
En quant a les millores d'equipaments del Parc, cal destacar les millores al 
magatzem i taller de la Pleta. 
 
3. Donar compte del Mapa de Camins d’Activitats Organitzades 

(MACAO) 

 
Pren la paraula la Sra. Sofia Paricio,  El MACAO, és el Mapa 
de camins i activitats organitzades del Parc del Garraf i Olèrdola. S’està seguint el 
model del Parc del Foix que ja porta molts anys funcionant. Bàsicament el que es 
fa és dibuixar  totes les carreteres i pistes d'accés motoritzat, les pistes per BTT i 
els camins i corriols per activitats a peu. D’aquesta manera les entitats que vulguin 
organitzar alguna activitat puguin diferenciar totes aquestes pistes i decidir per on 
fer l’activitat. Les pistes de color vermell són les aptes per BTT, curses a peu o 
caminades, en color taronja son les pistes i corriols que es poden fer servir per 
dissenyar curses a peu, caminades, hípica,  i en verd tot el que és a peu i sense 
competició.. Hi ha línies contínues i línies discontínues, les línies discontínues 
volen dir que hi ha alguna regulació  temporal, com que es tenen ja moltíssimes 
dades de les nidificacions de les diferents rapinyaires tant diürnes com nocturnes i 
moltes espècies de flora protegida hi ha en algunes zones del Parc es podrà  
limitar temporalment segons la presència o no d’aquestes espècies. 
Per tant als 3 parcs amb un cop d’ull es veuran per on es pot organitzar 
cadascuna de les activitats proposades . 
En aquests mapes encara manca acabar de polir detalls, i el següent pas serà 
presentar-ho al grup de treball de la Carta Europea de Turisme 
Sostenible (CETS). Aquest grup de treball estan tots els tècnics municipals de 
Medi Ambient i de Turisme que han estat treballant sobre aquesta proposta i 
després caldrà presentar-ho a tots els tècnics municipals d'esports dels 
ajuntaments perquè molts no han participat en la CETS. Una vegada estigui 
valorat i consensuat amb tots els tècnics dels Ajuntaments, es farà una 
presentació a totes les entitats del territori que ens han anat demanant durant els 
últims anys per fer activitats, tant des de les federacions com de les entitats 
excursionistes. Serà un procés participatiu, on s’explicarà tota la feina feta i se’ls hi 
donarà veu per escoltar les seves aportacions i arguments per, si cal, fer 
modificacions. 
El mapa estarà viu perquè cada any o cada dos anys depenent de com vagi els 
suggeriments i valoracions de conservació  s’aniran actualitzant les possibles 
restriccions. 
 
 
4. TORN DE PARAULES 
 
El Sr. Jaume Marsé, pregunta per la Pedrera de Coll Ferran que l'Ajuntament de 
Vilanova està promovent i comporta la seva ampliació, i actualment,  ja s’ha fet 
l’aprovació inicial. És una Pedrera que està al terme municipal de Vilanova i la 
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Geltrú i agafa una part de l'espai del parc del Garraf. Des de l’Ajuntament van 
demanar opinió i participació a la entitat que representa, l’any 2017 quan es va 
iniciar el procés. Des de l’entitat van presentat al·legacions en contra i els hi va 
estranyar molt que des de la Diputació no hi hagués  cap mena d'informe, fins i tot 
a l'informe ambiental de l'ajuntament es lamenta de la manca de l’informe de 
Diputació i per tant sembla ser que des de l’Oficina Tècnica de Parcs de la 
Diputació es desentenen una mica d'aquesta qüestió i això li sap greu perquè  es 
queden una mica sols en la defensa dels valors naturals que té aquest espai 
protegit de la Xarxa Natura 2000. Creu que hi hauria d’haver un informe per part 
de la Diputació. 
 
El Sr. Santi Llacuna,  comenta que fa poques setmanes va arribar la sol·licitud 
d'aquest informe. Comenta que la Pedrera està fora parc però, tot i així, es 
respondrà de quina  afectació podria tenir sobre la fauna. Possiblement  al 2017 al 
esser fora de parc i no es va pensar en el Parc, però ara sí que està pendent de 
fer-se aquest informe. 
 
La Sra. Joana Barber,  en aquest sentit nosaltres farem l’informe i en funció de 
les dades que nosaltres tenim ens pronunciarem, segurament com diu en Santi es 
possible que quan van veure que era fora de l’àmbit del Parc  no hi van veure la 
necessitat d’informar. De totes maneres també  la Generalitat ens ho hauria 
d’haver fet saber. 
 
El Sr. Jaume Marsé, pregunta pel camí de Can Fontanilles que ha estat denunciat 
i creuen que s'ha fet sense llicència. És  un camí que passa per darrere de la finca 
i també és estrany que des del Parc del Garraf no hagin dit res i hagin donat el 
vistiplau. A l'acte surt que són competències urbanístiques de l'ajuntament però es 
tracta d'una actuació bastant dura i caldria conèixer la versió del Parc. 
  
El Sr. Santi Llacuna,  diu que en teníem coneixement, d’aquesta modificació 
potser fa 2 o 3 anys quan van fer el projecte que van entrar a l'ajuntament i 
aquest, com s’hauria de fer sempre, al estar dins de l'espai natural  ens han de 
demanar informe previ i preceptiu que no pas vinculant. Des del Parc no es va 
informar favorablement com està ara ja que hi ha uns munts de terra que en aquell 
projecte només parlava de  la modificació d'un traçat que des de l'oficina de parcs 
es va informar favorablement. Des de l'ajuntament fa un mes ens han demanat 
informació al respecte ja que no havien donat llicència municipal a l’actuació.  
Paral·lelament SEPRONA ha anat a aixecar acta de possible denúncia.  
 
El Sr. Jaume Marsé,  llavors entenc que SEPRONA està investigant això. 
 
La Sra. Joana Barber, aquesta actuació no es pot fer sense la llicència municipal,  
i per tant entenem que l'ajuntament ja prendrà mesures en l’assumpte i si a 
nosaltres ens demana algun informe el que destacarem és que l'execució no s'ha 
fet d'acord amb el que s'havia presentat en el projecte. 
 
El Sr. Jaume Marsé, pregunta si l’informe favorable del Parc del Garraf no els 
deia que havien de tramitar una avaluació ambiental del projecte perquè ara amb 
Xarxa Natura 2000  pensa que  la llei obliga. 
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La Sra. Joana Barber,  el nostre informe l’enviem sempre a l'ajuntament i 
nosaltres no li enviem a l'interessat . Aquest informe no eximeix que s'hagin de fer 
tots els tràmits necessaris d’altres administracions i això hi consta a l’informe 
emès. 
 
El Sr. Joan Tutusaus, pregunta si les vies d'escalada que han estat tancades 
pels Agents Rurals si hi ha  la possibilitat de reconduir-ho col·laborant en la 
redacció de la renovació  del conveni amb la FEEC. Comenta el cas del 
tancament d’alguna via de la Falconera que estava inclosa en el conveni.  
 
El Sr. Santi Llacuna, diu que el conveni vigent amb la FEEC, es va gestar fa uns 
15 anys i es va valorar quins eren els punts conflictius entre escalada i 
conservació. Estaria bé poder revisar-ho perquè  hi ha molts indrets que no figuren 
en aquest conveni ja que tot el que no hi figurava no s’hi podia escalar. En el cas 
concret dels Sumidors i d’altres indrets del Parc que s’hi escalava molt 
puntualment i tot i figurar en el conveni que no s’hi podia escalar el baix nombre 
d’escaladors feia que no es tingués coneixement d’aquesta activitat però en el 
moment que es va veure que interferia amb la conservació d’algunes especies és 
quan s’hi va d’actuar. 
Per aquest motiu quan abans puguem treballar conjuntament amb les entitats i la 
FEEC més aviat tindrem un document consensuat. 
 
El Sr. Joan Tutusaus,  Respecte als camins que ha comentat abans la Sofia no 
sé si fora bo replantejar-se que el procediment que heu apuntat  al incorporar les 
entitats del territori que coneixen perfectament el territori en el últim apartat i 
potser seria millor abans de fer la presentació amb les entitats que aquestes 
haguessin pogut participar abans. 
Recorda que a partir de les aportacions de les entitats del territori s'han pogut 
recuperar alguns camins que estaven perduts des de fa molts anys i que 
probablement també són camins per fer  passejades. 
 
La Sra. Sofia Paricio, recorda que tot això forma part d’un procés participatiu i 
quan es faci la presentació de la proposta a les entitats no s'aprovarà. En el cas 
concret del Garraf es té pensat que a unes quantes entitats del territori com 
vosaltres abans de la reunió de presentació enviar-vos els mapes perquè us les 
pugueu anar mirant, de fet en aquesta redacció s’ha tingut en compte aquells 
recorreguts que vosaltres feu normalment.  
 
La Sra. Joana Barber, per afegir al què diu la Sofia, diu que estem treballant amb 
aquest document anomenat MACAO, i que comptem amb les entitats per poder 
tirar endavant i aprovar-ho.  Ara només s’ha presentat una primera proposta però  
ja mirarem de fer aquest procés més participatiu perquè ningú es quedi sense 
tenir informació. Recorda que és un document  Viu, perquè les coses també van 
canviant però evidentment i com no pot ser d'una altra manera tots tindreu la 
oportunitat de participar-hi. 
 
El Sr. Jaume Grau,  agraeix l’execució de la senyalització de la zona de Bruguers 
després de tants anys demanant-ho però recorda que queden altres sectors 
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d’entrades a Parc que caldrà senyalitzar.. 
Felicita  la feina feta d’identificar els camins i les activitats que s’hi poden fer però 
recorda que els ajuntaments tenen l’obligació, per llei, de tenir l’inventari de 
camins públics. Comenta que desconeix si tots els ajuntaments del parc tenen fet 
aquest inventari i valoraria molt positivament si el Parc pogués donar aquest 
suport, perquè és important saber quin camí és d'ús públic i quin n'és privat.  
 
La Sra. Joana Barber, comenta que des de la Diputació Barcelona ofereix un 
servei que es diu catàleg de serveis als municipis per fer aquest inventari, ja que 
no es fa des de parcs, es fa des de l’àrea de vies locals.  
 
El Sr. Jaume Grau, pregunta si és un ajut o una subvenció per redactar aquests 
inventaris. 
 
La Sra. Joana Barber, és un servei que s’ha de sol·licitar dins el catàleg de 
serveis que ofereix la Diputació es sol·licita el que es vol fer i  Diputació  t’ho 
elabora. 
 
El Sr. Jaume Grau, diu que estaria be informar al ajuntaments perquè potser no 
saben que hi ha aquest recurs per part de la Diputació. 
 
La Sra. Joana Barber, diu que creu que ho saben però els hi podem tornar a 
recordar.  
 
El Sr. Jaume Grau, comenta que respecte a l’emergència climàtica si des del 
Parc, s’està fent  algun tipus de document, en concret dins dels espais protegits, 
per saber quina repercussió tindrà el canvi climàtic. Pregunta si es una línia que 
vosaltres ja heu començat a treballar ja que no hi ha massa temps per fer-ho i ens 
hauríem de posar tots mans a l’obra. 
 
La Sra. Joana Barber, comenta que a nivell de Xarxa de Parcs s’hi està 
treballant, juntament amb els companys del Departament de Territori i 
Sostenibilitat  i enguany en base amb un conveni amb el Centre Tecnològic 
Forestal de Catalunya, es treballa amb un mapa de vulnerabilitat en funció dels 
diferents hàbitats davant del canvi climàtic per saber quins han de ser els itineraris 
de gestió a seguir. Recorda que el mateix Stonewalls for Life valora com fer front 
al canvi climàtic en les zones on hi ha murs de pedra seca.  És molt important que 
els municipis també tinguin el seu pla d'adaptació en temes de canvi climàtic, allò 
que anomenem PAESC. Tots aquest temes es gestionen des de l`Àrea d'Acció 
Climàtica de la Diputació, perquè no tot es fa des de Parcs però si que es 
important que des de Parcs ho coneguem per una millor coordinació  i posar-ho a 
l'abast dels municipis. 
 
El Sr. Jaume Grau, pregunta si davant de la vulnerabilitat al canvi climàtic hi ha  
alguna previsió de terminis, s’ha de fer algun document informatiu que pugui 
generar propostes de gestió. 
 
La Sra. Joana Barber, En principi això ho hem posat en el Pla anual del  2021 per 
tant entenem que finals d’any hauríem  de tenir algun document. 
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El Sr. Jaume Grau, per tant es possible que a la propera comissió ens ho 
presenteu. 
 
La Sra. Joana Barber,  si no és la propera perquè normalment la fem a l’octubre, 
seria a la següent d'aquí un any que de ben segur us ho podrien presentar. 
 
El Sr. Jaume Grau, també pregunta pel Pla de Ponent de Gavà, un macro-
projecte de 5.000 habitatges al damunt de l’últim connector ecològic entre el 
Garraf i el Delta del Llobregat i com espai urbanitzable annex, que llinda  amb el 
Parc del Garraf com espai protegit i PEIN, i si s’està fent alguna avaluació 
especifica de quines repercussions comporta?  però si no s'ha fet proposa que es 
puguin fer, ja que tot i ser un projecte que encara que sigui fora parc, l’article 6.3 
d’hàbitats diu molt clarament que encara que aquests projectes siguin fora parc 
s’han d’avaluar. La  Diputació des de el punt de vista de conservació del territori i 
biodiversitat i sent un element tan important com és la connectivitat ecològica 
hauria d’avaluar-ho. 
 
La Sra. Joana Barber, nosaltres no ho hem fet però ens ho apuntem  per saber  
com està aquest projecte. 
 
El Sr. Santi Llacuna, recorda que des del Parc i arran de la sol·licituds fetes per 
l’entitat que en Jaume representa, dues d’elles ja es van enviar, eren una de flora i 
l'altre de fauna específicament àliga cuabarrada. La tercera està a l'oficina jurídica 
perquè s'havia d'ampliar la informació.  
 
El Sr. Jaume Grau, comenta que parlant amb experts en fauna com l’Albert 
Montori que duu a terme estudis d'amfibis al Delta Llobregat i al Garraf coneix molt 
bé la zona, i ell sempre  ha explicat que ha fet informes indicant que la zona a 
desenvolupar el projecte de Ponent  és un connector ecològic fonamental a través 
de la riera dels canyars i l’execució del Pla Urbanístic pot presentar una amenaça 
definitiva per un grup tan malmès com son els amfibis. 
 
El Sr. Josep Mª Comas, pregunta sobre les basses que hi ha dintre de 
l’abocador, si aquestes basses s’ha previst que quan  quedin seques a l’estiu que 
es farà.  
 
El Sr. Santi Llacuna,  respon que la idea de manteniment d’aigua d’aquestes 
basses és a través de les cunetes ja que estan dissenyades de tal manera què la 
pluja les vagi mantenint però està clar que sí ens trobem amb uns episodis de 
sequera important es poden assecar, el compromís que ara hi ha amb l'AMB és 
que ells aniran mantenint aquestes bases però tampoc ho poden assegurar però 
de totes maneres també recorda que les bases de la zona Mediterrània ja 
s’assequen a l'estiu. És a dir la majoria de les basses que tenim el parc poques 
d'elles tenen aigua durant tot l'any i els mateixos amfibis ja tenen les seves 
pròpies estratègies per refugiar-se.  
 
El Sr. Josep Maria, el més important és que hi hagi un seguiment. 
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El Sr. Santi Llacuna, diu que aquest projecte de segellat de l'abocador des del 
parc s’ha fet molta pressió sobretot pel tema de recuperar espais oberts, fer 
algunes vedrunes pels conills ja que és un lloc on l’àliga va a caçar. Tota l’actuació 
comporta un seguiment, ja que no tindria sentit un projecte com aquest del 
segellat d'un abocador  de 64 ha amb un important pressupost no hi pogués haver 
un seguiment. Des del parc farem una part important amb personal propi però és 
indubtable que des de l’ AMB  han de fer la resta. 
 
El Sr. Josep Maria Comas, diu que li preocupa l'emissió de gasos que han 
contaminat els avencs i que aquesta contaminació sigui irreversible. Recorda que 
a dins del món soterrani també hi ha una important  biodiversitat, i hi ha colònies 
de ratpenats i altres especies endèmiques. Pregunta si hi ha algun estudi per 
veure quin impacte tindrà aquesta contaminació i com es pot fer perquè la situació 
sigui reversible.? 
 
El Sr. Santi Llacuna, diu que  ara no s’ha programat cap estudi de seguiment  
perquè els esforços s’han centrat en detectar els nivells de biogàs dins d'aquests 
avencs, i informar a la gent que visiten al Parc i especialment als espeleòlegs . La 
voluntat és fer els propers mesos l’estudi d’avaluació i seguiment. 
 
El Sr. Josep Maria Comas, comenta que el dia 11 a Gavà es fa una conferència 
presencial i telemàtica per part de la Federació Catalana d’Espeleologia i geòlegs 
de com està la situació del segellat de l’abocador..  
 
El Sr. Josep Anton Herrera,  

A través de l’IEP informa a la Comissió Consultiva què durant les jornades de 
treball tècniques d’especialistes, i de fòrums, del Pla Territorial Parcial del 
Penedès (PTPP), celebrades al llarg del novembre de 2020, es va demanar que el 
PTPP incorporés la proposta de declaració del nou Parc Natural del Garraf, i així 
hi consta en les actes. En data 29/04/2021 el Sub-director General d’Acció 
Territorial de la Secretaria de l’Agenda Urbana i Territori, Sr. Josep Armengol i 
Tatjé, respon per escrit a l’IEP que el Parc del Garraf ja hi consta al PTPP com a 
Xarxa Natura 2000 i PEIN i que la proposta de declaració com a nou Parc Natural 
cal redirigir-la al Servei de Planificació de l'Entorn Natural de la Subdirecció 
General de Biodiversitat i Medi Natural, de la Direcció General de Polítiques 
Ambientals i Medi Natural. Us informem ara que, en data 30/04/2021, l’IEP ha 
redreçat aquesta petició per escrit a dit Servei i a dita Direcció General, amb còpia 
al director general, Sr. Ferran Miralles i també a l’esmentat sub-director. Sr. Josep 
Armengol. 

L’IEP sol licita que la Comissió Consultiva pugui tenir accés de consulta a l’estudi 
geotècnic i de perforació de piezòmetres sobre el seguiment hidrològic dels 
aqüífers i la seva possible vinculació, o no, amb la contaminació del riu subterrani 
de la Falconera pel abocador de Garraf. 
Així mateix considera que totes les perforacions del piezòmetres han d’obtenir 
connexió final efectiva amb l’aqüífer subjacent, de forma que cap d’ells quedi 
penjat per damunt i per tant inoperant. Cal recordar que en l’estudi geològic i 
hidrològic de la tesi doctoral del Dr. J.A. Herrera, ja informava sobre la potència 
extraordinària del paquet calcari al massís del Garraf, superior als 500m de 
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profunditat en certs punts i que, a més, pot tenir un comportament de buidat 
sifonal només en cas de fortes pluges. 
També és molt important tenir accés a l’anàlisi geològic dels cilindres testimonis 
de les perforacions dels piezòmetres, doncs poden donar moltíssima informació 
geotècnica i hidrològica al respecte. 
 
El Sr. Santi Llacuna, diu que qui porten a terme l'estudi de l’impacte de 
l’abocador sobre les aigües subterrànies és l’AMB a través de l’empresa  
Geoserveis i dirigeix el projecte el Dr. Antoni Freixa, que abans havia estat director 
de L’ACA  i bon coneixedor del massís.  
Recorda que s’ha demanat a l’AMB a partir de l'estudi que ha fet la Federació 
Catalana d'Espeleologia quins són els resultats de les analítiques que s’estan fent 
a la Falconera i que es puguin fer arribar quan abans aquests resultats no només 
als gestors del Parc sinó a tota la població.  
Diu que ja fa més d'un any que s'estan analitzant les aigües i que es va construir 
una passarel·la per facilitar la recollida de mostres i seria també molt interessant 
poder dotar d'un sensors em continuo per garantir analítiques en tot moment. 
 
El Sr. Josep Anton Herrera,  sol·licita el correu electrònic d’aquesta persona de 
contacte per per facilitar-li la tesi doctoral I poder intercanviar  informació. 
 
El Sr. Santi Llacuna, diu que cap problema i li  passaré el contacte del 
responsable de l’AMB que és el que s’encarrega de l'estudi i llavors en tot cas ells 
ja seran els que adrecin directament el director del projecte executiu. 
 
El Sr. Jaume Marsé, volia completar la intervenció anterior amb dues 
informacions que els hi han arribat des de la Generalitat i que afecten també al 
parc del Garraf, una es un pla de gestió forestal de Mas Vendrell del terme 
municipal d'Olivella i l'altre és una rompuda al Mas Bargalló també al terme 
municipal d'Olivella. Agrairia  que des de la Diputació o des del parc també 
s’informés sobre els possibles efectes que puguin tenir aquest dos projectes, 
sobretot el del Pla de gestió Forestal de Mas Vendrell perquè sembla que afecta 
un important nombre d’hectàrees. 
 
La Sra. Joana Barber, recorda que el pla de gestió de Mas Vendrell s’ha treballat 
conjuntament amb l’Ajuntament, hi han participat els tècnics del parc, en principi 
les actuacions que es preveuen estant totalment consensuades i tenint en compte 
el territori on està. Pel que fa al tema de Mas Bargalló  nosaltres hem de fer els 
informes de qualsevol actuació que es faci a dins per tant quan ens arribi 
evidentment direm allò que la normativa ens permeti amb les condicions que és 
que s'hagin de fer. 
 
El Sr. Xavier Parellada, comenta que respecte als gasos de l'abocador el que li 
ha arribat, pot ser preocupant, i està esperant a veure aquest acte del dia 12 a 
Gavà per veure que expliquen però pel que té entès l'afectació està augmentant, i 
cada cop hi ha més avencs afectats i això fa pensar que pugui seguir 
incrementant-se i que s'ha detectat també a nivell exterior. Creu que s’hauria 
d'intentar parlar amb l’AMB per modificar les prioritats de tota la restauració, 
perquè sinó s’extreuen els gasos com a prioritari l’efecte anirà incrementant-se.  
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També  felicita pel tema de l'escola de margers i li ha semblat molt interessant 
aquesta proposta. També en el projecte del MACAO els hi agradaria participar a 
nivell d’entitats. També pregunta  per la paysandisia en els llocs on s’han fet 
aquests tractaments, quina és la resposta i pregunta si sembla que es pot 
controlar o és molt difícil. 
 
El Sr. Santi Llacuna, sembla ser que sí que es pot controlar, però el que va 
passar a la zona de can Pere de la Plana al poder-ho detectar a l’època que 
encara hi havia les larves sense sortir els adults de la palmera i per tant no van 
poder colonitzar nous territoris. En principi Can Pere de la Plana va quedar 
solucionat tallant uns quants margallons i cremant-los després. El que preocupa 
és aquest nou focus que ha sortit a la zona de Mas Liona.   
 
La Sra. Joana Barber, tanca la sessió agraint la  presència de tots els assistents i 
que ha estat un plaer com sempre compartir les aportacions fetes durant  tota 
aquesta estona, moltes gràcies i fins a la propera.  
 
 
Finalitza la reunió a les 18: 25 hores. 
 
 
 
ANNEX: Relació d'assistents a la reunió 
 
 

Nom i cognoms Càrrec Ajuntament / Entitat 

Joan Tutusaus President 
Centre Excursionista de 
Sitges 

Francesc Xavier 
Parellada 

Secretari Centre Estudis Beguetans 

Jaume Marsé Ferrer President 
Agrupació per la protecció 
del Medi Ambient del 
Garraf 

Jaume Grau President 
Grup  Ecologista Les 
Agulles Ecologistes en 
Acció 

Josep Maria Comas 
Aregall 

Vocal 
Unió Muntanyenca 
Eramprunyà – UME Gavà 

Marta Verdejo Alcaldessa Aj. Olivella 

Neus Cabezas Tècnica Aj. St. Pere de Ribes 

Josep Antoni Herrera i 
Sancho 

Vicepresident 
Institut d’Estudis 
Penedesencs 

Xavi Xorto 
Delegat de la FCE de 
l’aula de Natura 

ADF Penedès - Garraf 

Jordi Padrós Coordinador Diputació de Barcelona 
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Quique Rasche 

Oficina Tècnica de 
Parcs Naturals 
Direcció Territorial 
Oriental 
Cap de la Direcció 
Territorial 

Diputació de Barcelona 

Joana Barber Rosado 
Cap d’Oficina Tècnica 
de Parcs Naturals 

Diputació de Barcelona 

Santi Llacuna 
Claramunt 

Director Parc del Garraf 
Diputació de Barcelona 
 

Sofia Paricio Cap d’Ùs Públic Diputació de Barcelona 

Leire Miñambres Tècnica d’ús públic Diputació de Barcelona 

M. Angel Izquierdo Guarda Diputació de Barcelona 

 


